
# هشتگ دوشنبه 10   آذر  41399
14  ربیع الثانی 1442.شماره 20536

سرنوشت مبهم 2.5 میلیارد دلار مرغی و ظهور تالاب خوار ها!
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2.5 میلیارد دلار برای تولید گوشت مرغ کجا رفت؟

سر به  فلک کشیدن قیمت مرغ هم همچنان سوژه ای 
است که مورد استقبال قرار می گیرد. دنیای اقتصاد در 
گزارشی به این موضوع پرداخته که چرا با وجود تخصیص 
2/5 میلیارد دلار ارز 4200 تومانی باز هم وضعیت مرغ 
آشفته شده و تکلیف آن دلارهایی که برای تنظیم قیمت 
مرغ هزینه شده چه می شود. در انتهای گــزارش هم 
نوشته: »دولت چاره ای جز تغییر مسیر و حذف ارز رانتی 
پیش روی خود نمی بیند. بنابراین توصیه کارشناسان این 
است که به سمت سیاست هایی حرکت کنند که بدون 
مداخله در قیمت  گذاری، سطح عرضه را افزایش دهد 
و با حذف ارز یارانه ای زمینه را برای رقابت تولید داخل 
با محصول وارداتی فراهم کند.« کاربری نوشت: »یعنی 
مسئولان با 2/5 میلیارد دلار هم نتونستن بازار مرغ رو 

سامان دهی کنن و این شده وضعش؟!«
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بازگشت فاضلاب به خوزستان!

آب گرفتگی معابر و خیابان های اهواز و بالا آمدن آب های 
سطحی و پس زدن فاضلاب مشکل چندین ساله اهوازی 
 هاست که با رسیدن فصل پاییز به کابوس آن ها تبدیل 
می شود. هرچند که در آبان ماه استاندار خوزستان وعده 
داده بود دیگر در اهواز شاهد آب گرفتگی و پس زدن 
فاضلاب نخواهیم بود اما بارندگی اخیر باعث شد تصاویر 
زیادی از آب گرفتگی در شهرهای خوزستان و همچنین 
اهواز در فضای مجازی منتشر شود. کاربران به این اتفاق 
واکنش نشان دادند. کاربری نوشت: »به نظرم باید یه 
دستگاه رسیدگی به وعده های توخالی مسئولان تشکیل 
بشه که به این وعده ها رسیدگی کنه تا هر مسئولی به 
خودش اجازه نده وعده الکی بده.« کاربر دیگری نوشت: 
»این همه بودجه برای زیرساخت های فاضلاب اهواز 
گرفته شد که شاهد این وضعیت نباشیم، پس چی شد؟!«
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سرنوشت نامعلوم یک اعتصاب غذا

یکی از گزارش هایی که بسیار مورد توجه قرار گرفت 
مربوط به گزارش آفتاب یزد بود که در آن به ماجرای 
اعتصاب غذای نماینده مردم شهربابک استان کرمان در 
مجلس پرداخته بود. 25 آبان مصطفی رضا حسینی قطب 
آبادی اعلام کرد که در اعتراض به وضع اقتصادی مردم در 
مجلس دست به اعتصاب غذا می زند و گفته بود من تا رفع 
مشکلات مردم حوزه انتخابیه ام به اعتصاب غذایی ام ادامه 
می دهم. در این گزارش آمده: »دو هفته از زمان اعتصاب 
غذای نماینده مردم شهر بابک گذشته و عموما در این زمان 
تجربه ثابت کرده شاهد اخباری باشیم که هر اعتصاب 
کننده ای دست کم به دلیل از حال رفتگی به بیمارستان 
یا درمانگاه برای تزریق سرم منتقل شده باشد. اما هیچ 
خبر جدیدی یافت نشد.« در ادامه گزارش ادعا شده 
تلاش برای گفت و گو با این نماینده بی اثر بوده و او فقط در 

پیامکی نوشته: »سلام در جلسه هستم«.
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حفر چاه در پای سردر باغ ملی!

آثار تاریخی به منزله شناسنامه کشورها  شناخته می شوند 
و اهمیت زیادی دارند شاید به همین دلیل هم بود که 14 
مرداد 1398 سازمان میراث فرهنگی به وزارتخانه تبدیل 
شد. با وجود این به تازگی در خبرها آمده که به بهانه جمع 
آوری آب های سطحی چاه آبی در نزدیکی سردر باغ ملی 
حفر شده که بازتاب زیادی در شبکه های اجتماعی داشت.  
کاربری نوشت: »یعنی یک کارشناس توی اون وزارتخونه 
نبوده بگه این کار باعث میشه آب توی پی اون سر در 
نفوذ کنه و رفته رفته باعث تخریبش بشه!« کاربر دیگری 
نوشت: »میراث فرهنگی از نداشتن بودجه همیشه می 
ناله اما باید از نبود کارهای  کارشناسی توی اون  وزارتخونه 
فریاد زد.« کاربری هم نوشت: »سردر باغ ملی از دوره 

قاجار مونده و قبل از برج آزادی نماد تهران بود.«
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حمله به محیط زیست با تالاب خواری!

 پس از جنگل ها و کوه ها، حالا نوبت به تالاب ها رسیده که 
قربانی ویلاسازی های غیرقانونی شود. گزارشی در فضای 
مجازی مورد توجه قرار گرفت که در آن آخرین وضعیت 
تالاب های شمال کشور نوشته شده است. در این گزارش 
آمده: »بر اساس آخرین آمارها 1/5 میلیون هکتار از 
تالاب های کشور خشک شده و تنها 50 درصــد تالاب 
فعال داریم و این روند همچنان ادامه دارد. بنا بر آخرین 
گزارش های منتشر شده، ویلاسازان از ساخت و ساز تا 
جلوتر از 150 متر در حریم تالاب پا را فراتر گذاشته اند 
و با خشک کردن عمدی تالاب ها اقدام به ساخت و ساز 
می کنند.« کاربری نوشت: »این که برای ساختن ویلا محیط 
زیست رو نابود کنی نه تنها جرم مرتکب شدی که به نظرم 
به بشر خیانت کردی.« کاربر دیگری هم نوشت: »منتظر 
اقدام قوه قضاییه در این زمینه هستیم تا دیگه کسی 

هوس ویلا سازی به صورت غیرقانونی نکنه.«
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شیء  اسرار آمیز صحرای آمریکا در دیوار!

انتشار ویدئوی نزدیک شدن ماموران محلی به یک شی ء 
اسرار آمیز در وسط صحرایی در آمریکا بازتاب زیادی در 
فضای مجازی داشت. انتشار این ویدئو که بسیار شبیه 
یکی از صحنه های فیلم »ادیسه فضایی« است باعث شد 
عده بسیاری برای گرفتن سلفی با این شی به سراغ آن 
بروند.  اما پس از چهار روز از کشف محل دقیق این شیء و 
گرفتن سلفی توسط یک ماجراجو شیء مرموز دزدیده شد. 
مقامات محلی در تحقیقات برای یافتن این شیء هستند. 
این خبر واکنش های زیادی را در فضای مجازی به دنبال 
داشت. کاربری نوشت: »قشنگ معلومه دزده آفتابه دزد 
بوده یک سر به ضایعاتی بزنن پیدا می کنن!« کاربر دیگری 
هم نوشت: »چند روز پیش توپ جنگی  رو توی ذوب آهن 
پیدا کردند که می خواستن آب بشه  فکر کنم یک سر اون 
جا بزنن خالی از لطف نیست«. کاربری هم نوشت: »یکی 

همین رو توی دیوار آگهی کرده بود برای فروش!«

            تصویب طرحی مهم در  92 ، اجرا در 99
وعده عملیاتی شدن سامانه جامع تجارت را رئیس جمهور در 
جلسه 23 مهر هیئت دولت داده بود. او در آن جلسه راجع به 
این سامانه گفته: »سامانه ای که در نهم آذر افتتاح می شود، 
سامانه جامع تجارت خواهد بود. ماه ها و سال هاست که این 
سامانه را دنبال می کنم تا از روزی که ثبت سفارش می شود 
تا مغازه ای که آن جنس به فروش می رسد، ما آن را ببینیم. 
دیگر بحث گمرک، انبار و احتکار در کار نیست و همه بخش ها 
باید زیر نظر این سامانه باشد و همه اقدامات بانک مرکزی زیر 
نظر این سامانه قرار بگیرد.«همین ابتدای کار بنویسیم که 
این سامانه مهمی که رئیس جمهور 23 مهر وعده اجرای آن 
در 99/9/9 را داده هفت سال پیش یعنی سال 1392 با 
تصویب قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مجلس به تصویب 
رسیده است. قانون گذار در این قانون بر اساس ماده 6 بند 
الف وزارت صمت را مکلف می کند تا »سامانه یکپارچه سازی 
بر فرایند تجاری« را با هدف شفاف سازی فرایند تجارت 
داخلی و خارجی و جلوگیری از فساد راه اندازی کند. اما 
اولین بار سال 95 بود که بخش خارجی سامانه جامع تجارت 
فقط با چند گروه کالایی آغاز به کار کرد اما در مسائل اجرایی 
به طور کامل به بهره برداری نرسیده بود. البته روز گذشته 
وزیر ارتباطات خبر از عملیاتی شدن این سامانه داد که باید 

دید در آینده وضعیت آن به چه شکل خواهد بود.

اهمیت اجرای این سامانه برای مردم

در این قسمت از گزارش قرار است از اهمیت این سامانه بر 
زندگی مردم بنویسیم. حتما شما هم این روزها خبرهای 
کمبود روغن را شنیده اید یا از گرانی افسار گسیخته قیمت 
مرغ خبر دارید و اخبار کشف انبارهایی را که در آن کالاها دپو 
شده اند،خوانده اید. یکی از مزیت های این سامانه همین 
است که در صورت اجرای درست آن دیگر شاهد این موارد 
نخواهیم بود. مدیر سامانه جامع تجارت ایران هم پیش از 
این گفته است که یکی از اهداف این سامانه ایجاد درگاه 
واحد برای بازرگانان و فعالان تجاری است که  با رصد و 
رهگیری کالاها در این سامانه، دیگر شاهد عرضه خارج از 
شبکه، افزایش بی رویه قیمت ها و کمبود کالا در سطح عرضه 
نخواهیم بود. یعنی این سامانه مانند نورافکنی، تاریکخانه 
انبارهای کالاهای وارداتــی را روشن می کند و پس از این 
هر کالایی از زمانی که توسط بازرگان 
خریداری می شود تا لحظه ای که به 
دست مصرف کننده می رسد در این 
سامانه قابل ردیابی است و دیگر شاهد 
گران فروشی، احتکار، کم فروشی و ... 
نخواهیم بود. در واقع دیگر بازرگانی 
که نهاده دامی با ارز دولتی وارد کرده 
نمی تواند آن را در بازار آزاد به فروش 

برساند یا تاجری که روغن با ارز دولتی وارد کرده نمی تواند 
برای سوء استفاده و گران تر فروختن، کالا را احتکار کند. 
البته هنوز این سامانه شروع به کار نکرده تا ببینیم چقدر 
 کارایی آن با آن چه می گویند مطابقت دارد و سودجوها چطور 

می توانند آن را دور بزنند.

نقش سامانه تجارت در مبارزه با قاچاق

یکی از موانع اصلی مبارزه با قاچاق کالا در ایران شفاف نبودن 
مسیر ورود کالا به کشور است. در سال های اخیر سامانه هایی 
مانند سامانه گمرک راه اندازی شده که نقش آن الکترونیکی 
کردن فرایند تجارت خارجی در کشور است. اما این سامانه به 
تنهایی نتوانسته قاچاق را در کشور کنترل کند و میزان قاچاق 
ورودی به کشور به همان میزان گذشته باقی ماند. براساس 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ،وزارت صنعت ،معدن و 
تجارت مکلف شد تا سامانه تجارت را برای بهره برداری از 
سامانه نرم افزاری جامع یکپارچه سازی و نظارت بر فرایند 
تجارت اجرا کند. اگر موضوع ردیابی به طور جدی حل و فصل 
شود، مشکل قاچاق نیز از بین خواهد رفت، چرا که کالاهای 
قاچاق چون در سامانه جامع قرار ندارند، در فرایند ترخیص 
کالاها وارد نمی شوند. چه این که هم اکنون برخی کالاهای 

قاچاق از مبادی رسمی و به طور علنی وارد کشور می  شوند.

دیگر مزایای سامانه جامع تجارت

قطعا شفافیت با خود مزایای زیــادی را به همراه دارد که 
تعدادی از آن ها را پیش از این نوشته ایم اما یکی دیگر از 
مزایای این شفافیت باید به جلوگیری از فرار مالیاتی برخی 
از تاجران بزرگی که شاید پیش از این از پرداخت مالیات 
امتناع می کردند اشاره کرد. با اجرای این سامانه تمامی 
اجناس وارد شده هر بازرگان ثبت و مشخص می شود آن ها 
را به چه کسانی فروخته اند که این خود یک قدم بزرگ برای 
شفافیت های مالی است و دیگر مودی مالیاتی با کم اظهاری 

نمی تواند از پرداخت مالیات شانه خالی کند.

به عمل کار برآید به راه اندازی سامانه نیست

البته زود است درباره عملکرد سامانه ای که هنوز 24 ساعت 
از عملیاتی شدن آن نگذشته صحبت کرد اما حق بدهید به 
سامانه ای که هفت سال از مصوبه قانونی آن و چهار سال از 
فاز ابتدایی آن گذشته کمی خوش بین نباشیم. سامانه ای 
که پیش از این به دلیل ناهماهنگی ها کارایی چندانی 
نداشت و باید دید که در آینده و بعد از عملیاتی شدن سامانه 
جامع تجارت آیا تمامی واردات و صادرات از طریق همین 
سامانه آن هم با همین روند پیگیری از مبدا تا مقصد شکل 
می گیرد یا نه. امیدواریم این اتفاق در همین دولت رخ دهد 
و از این به بعد شاهد کمبود، گرانی، احتکار و ... در کالاهای 

مختلف نباشیم.

روز گذشته سامانه جامع تجارت عملیاتی شد، این سامانه چه تاثیری بر زندگی مردم خواهد داشت

نورافکنی در تاریکخانه 
واردات تا توزیع

رعیت نواز- بالاخره بعد از مدت ها و بعد از وعده رئیس جمهور در جلسه 23 مهر هیئت دولت اعلام شد که سامانه جامع 
تجارت عملیاتی شد. سامانه ای که قرار است با اژدهای هفت سر فساد از طریق جلوگیری از قاچاق کالا و احتکار مبارزه کند 
همچنین می تواند با  شفافیت آمار تجارت و تسهیل در ارائه خدمات به بازرگانان کمک های شایانی داشته باشد. سامانه 
ای که با توجه به کارایی که دارد می تواند نورافکنی باشد بر تاریکخانه انبارهایی که کالاهای وارداتی را  احتکارمی کنند. 
خب همین اول کار شاید فکر کنید این بحث مربوط به اقتصاد کلان می شود و لازم نیست شما درباره آن آگاهی داشته 
باشید اما در این گزارش سعی کرده ایم در کنار بررسی تاریخچه ایجاد این سامانه از تاثیر آن بر اقتصاد خرد هم بنویسیم. 

پس توصیه می کنیم که برای آشنایی با سامانه جامع تجارت این گزارش را بخوانید.

فروش خودروهایی 
که تولید نشده اند!
موعد تحویل خودروهای فروخته شده در پیش فروش ها 

رسیده اما برخی از آن ها هنوز تولید هم نشده اند 

به نظر می رسد داستان خودروسازها و عمل نکردن به تعهدات 
شان دیگر برای هیچ کس عجیب و غریب نیست و هیچ سازمانی 
هم به تخلفات آن ها ورود نمی کند تا شاید بتوان ضرر و زیانی که به 
خریداران آن ها وارد شده جبران کرد. هرچند می دانیم  برایتان 
دیگر عجیب نیست اگر متوجه شوید سایپا در پیش فروش هایش 
خودرویی را فروخته و حالا که موعد تحویل آن رسیده هنوز آن را تولید 
هم نکرده است ! اقدامی که اگر در هر شرکت خودروسازی غیر از 
خودروسازهای داخلی می افتاد با یک بی آبرویی برای آن خودروساز 
همراه بود و خودروساز ملزم به گرفتن رضایت از مشتریانش می شد.

کوییک اس تولید نشده	 
شرکت سایپا در چند ماه اول امسال زمانی که اختلاف قیمت کارخانه 
و بازار بسیار بالا بود اقدام به ثبت نام از متقاضیان برای کوییک 
اس  کرد و در فراخوان خود خودروهای مذکور را با وعده تحویل 
آذرماه به مشتریان خود فروخت. کسانی که در قرعه کشی سایپا 
نام شان درآمده بود باید در کمتر از چند روز 40 میلیون و 800 هزار 
تومان را به حساب سایپا واریز می کردند اما حالا که موعد تحویل 
رسیده مشخص شده که هنوز این خــودرو حتی تولید هم نشده 
است. مسئولان نمایندگی ها در پاسخ مشتریان می گویند که» به 
دلیل تحریم ها هنوز تولید این خودرو راه اندازی نشده است! « نکته 
قابل تامل این جاست که سایپا نه تنها برای آذرماه امسال، بلکه این 
خودروها را برای تحویل در بهمن و اسفند امسال و شهریور سال 

1400 نیز پیش فروش کرده است.

جایگزین تحمیلی	 
یکی از کسانی که کوییک اس ثبت نام کرده  و برای تحویل خودرو با 
پاسخ های عجیب نمایندگی ها مواجه شده  بود به خبرنگار ما می 
گوید: »به ما گفته اند باید خودروی جایگزین پیشنهادی این شرکت 
را تحویل بگیرند یا قرارداد خود را فسخ کنند.« نکته قابل توجه این 
است که نمایندگی ها در حالی می خواهند کوییک معمولی را به 
عنوان خودروی جایگزین به مشتریانشان بدهند که این خودرو با 
توجه به افزایش قیمت خودروسازها کمترین تفاوت قیمت با بازار را 
دارد. همچنین گفته شده در صورت فسخ قرارداد هیچ خسارتی به 
مشتری داده نمی شود و تحویل پول بعد از چهار ماه صورت می گیرد.

منتظر واکنش مسئولان	 
یکی از دلایلی که سایپا برای تولید نشدن کوییک اس اعلام کرده 
تحریم هاست در حالی که زمان پیش فروش محصول هم تحریم 
ها وجود داشته و پیش بینی ها هم بر ادامه دار بودن تحریم ها بوده 
است. با این حال اقدام این چنینی و دریافت پول از شهروندان برای 
خودرویی که وجود ندارد می تواند برای هر خودروسازی در هرجای 
دنیا یک بحران تلقی شود اما سایپا نه تنها واهمه ای ندارد بلکه 
مشتریان خود را تهدید می کند که یا خودروی تحمیلی جایگزین را 
تحویل بگیرید یا بدون دریافت خسارت قرارداد خود را فسخ کنید. 
حالا باید دید نهادهای نظارتی با 
این تخلف که اعتماد مردم را 
نشانه گرفته چگونه 
برخورد خواهند 

کرد.


